
Protokol nr XIXI2008 
z obrad dziewietnastej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 21 paidziernika 2008 r. 
(sala 30 Starostwa Powiatowego, ul. Pocztowa 7) 

Czas tnvania obrad 17'' - 1 725. 

Obradom przewodniczy Przewodniczqcy Rady - Stanislaw Langowski. 

Protokolant: Katarzyna Puczynska 

Obecni wedlug zalqczonej listy obecnosci oraz: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
p. Boguslaw Szramka - czlonek Zarzqdu, naczelnik Wydziaiu Edukacji, Zdrowia, 

Kultury i Kultury Fizycznej 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
p. Krystyna Sinito - Skarbnik Powiatu 
p. Tomasz Sobiecki - radca prawny 
p. Joanna Hanczewska - Kierownik PCPR 

Ad.1. 
Przewodniczqcy otworzyl obrady XIX sesji Rady Powiatu Tucholskiego, powital 
zaproszonych gosci, czlonkow Zarzqdu, wszystkich radnych i przedstawicieli mediow. 

Ad. 2. 
Przewodniczqcy stwierdzil na podstawie listy obecnosci, ze w sesji uczestniczy 
16 radnych i sesja jest prawomocna. 

Lista obecnoici w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 3. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chcialbym prosic w imieniu Zarzqdu o wprowadzenie uchwaty do porzqdku obrad 
dotyczqcej zmiany terminu najblizszej sesji. Prosze o umieszczenie tego punktu w 
punkcie 7a. 
p. Stanistaw Langowski - Przewodniczacy Rady 
Panstwo Radni macie ten projekt uchwaty zmieniajqcy termin z 14 na 13 listopada. 
Wszyscy Panstwo macie material? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chociaz trzy slowa wyjasnienia. Dlatego, ze sytuacja ktorej dotyczy ta zmiana terminu 
jest trudna do uzasadnienia vrrprost w materialach sesyjnych. Jest zwiqzana z 
koniecznosciq wyjazdu do Warszawy w zwiqzku z tym powrot na sesjq czy polqczenie 
tego z sesjq jest niemozliwe. Do konca nie wiem, kiedy ten wyjazd nastqpi, czy to 
bqdzie dokladnie 14, czy tez w poniedzialek po 14. Dlatego proszq o sesje 13, bo to jest 
terrnin bezpieczny. Bede mogl polqczyc obowiqzki Starosty z uczestnictwem w sesji. 
Zalezy mi na tym, zeby na tej sesji by6 osobiscie, w zwiqzku z tym, ze bqdq tam 
omawiane sprawy zwiqzane z bezpieczenstwem powiatu. 



Przewodniczqcy poddal pod glosowanie przyjqcie do porzqdku obrad punktu 7a, ktory 
zostal przyjety 16 glosarni za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Wigcej uwag do porzqdku obrad sesji nie zgloszono. 

Ad. 4 
Do protokoh z osiemnastej sesji nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie protokol z osiemnastej sesji, ktory zostal przyjety 
16 glosarni za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Ad. 5. 
Zgloszono nastgpujqce zapytania i interpelacje: 
p. Krystyna Koczwara - Radna 
Zwrocil sig do mnie mieszkaniec Bladowa z proSbq o naprawq drogi z Bladowa do 
~ a l n a  Dworzec. Droga byla rownana wiosnq i od tego czasu nic sig nie dzialo, a 
powstaly dziury w tej drodze, co dokumentujq wykonane zdjqcia, ktore posiadam. 
Mieszkancy proszq o wyrownanie drogi ponownie przed okresem zimowym i 
utwardzenie jej przy pomocy thcznia. 
p. Wojciech Kocinski - Radny 
Mam tq samq interpelacjq to juz jej nie bgdg czytal. Tam w miesiqcu marcu byla 
rownana ta droga, a tydzien pozniej spadl deszcz i cala robota poszla na marne. T a k e  
mieszkancy prosz% zeby jeszcze w tym roku naprawiC tg drogq. Drugi wniosek tez z 
Bladowa to wniosek mieszkancow do Rejonu Drog Wojewodzkich, aby ograniczenie 
do 40 km/h bylo na calej dhgoSci wsi, poniewaz takiej tabliczki tam pod spodem nie 
ma, zeby wprowadziC tam takq tabliczkg. Mieszkancy czujq siq zagrozeni. Jeszcze z 
Bladowa, zeby wystqpiC do PKS, aby kierowcy mieli obowiqzek zabierania wszystkich 
dzieci, ktore czekajq na przystankach autobusowych, bo kilkakrotnie wystqpil taki 
problem, ze pienvszy autobus nie zabral, a drugi nawet sig nie zatrzymal. Dzieci nie 
mialy czym dojechaC do szkoly. Chodzi o ranne godziny. Nastqpna interpelacja jest ze 
Stobna. Mieszkancy Bialowiezy proszq o wystagienie do kurii biskupiej w sprawie 
przekazania lub wydzierzawienia boiska pilkarskiego na rzecz solectwa w celu jego 
zagospodarowania, poniewaz jest teraz taka sytuacja, ze nie mogq z tyrn nic zrobiC, a 
chcieliby stworzyC tam druzyng, zeby to boisko zaczglo zyC. Do Zarzqdu Drog 
Powiatowych tez ze Stobna z Bialowiezy wybudowanie zatoczki autobusowej we wsi 
Biaiowieza. Teraz ze wsi Klocek z zebrania wiejskiego mieszkancy prosz% zeby w tym 
roku, utrzymanie tamtejszej drogi bylo lepsze niz w poprzednich latach, poniewaz tam 
codziennie jezdzi autobus szkolny. Woziwoda - Biala - Rzepiczna to jest ta droga. 
Mieszkancy proszq tez, aby w przyszlym roku wykonaC chociaz czqstkowy remont tej 
drogi, poniewaz asfalt wypierajq korzenie drzew i powstajq tam dziury. Nastgpna 
interpelacja jest z miejscowoSci Komorza chodzi o wykonanie w przyszlym roku 
chodnika przy drodze wojewodzkiej, to jest 390 m. w miejscowoSci Komorza wzdluz 
drogi wojewodzkiej. Z Mqdromierza nastqpna interpelacja o wystqpienie do Drog 
Wojewodzkich. Tutaj wszystkie interpelacje dotyczq drogi wojewodzkiej. Chodzi o 
wykonanie zatoczki autobusowej po stronie sklepu przy przystanku. Druga to 
poprawienie zjazdu drogi wojewodzkiej na cmentarz. I trzecia to jest wyciqcie tych 
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czterech drzew. ktore rosnq w drodze z osiedla na cmentarz i wyrownanie pobocza, 
zeby ta droga na cmentarz byla bezpieczna, bo w tej chwili jest to bardzo niebezpieczny 
odcinek. Miqdzy osiedlem. a cmentarzem nie ma zadnego chodnika, a poboczem tez nie 
mozna przejSC, bo rosnq tam cztery drzewa. Teraz poza zebraniami wiejskimi. Proszq o 
naprawq zabezpieczenia przy drodze 240 przed mostem na rzece Stqzce. Od strony 
Tucholi to zabezpieczenie juz od dhzszego czasu jest zepsute. Juz jest naprawione? W 
zeszlym tygodniu nie bylo naprawione, od tego czasu nie jechalem. Ostatnia 
interpelacja jest taka: na kilku zebraniach wiejskich tez uslyszalem czy w ramach 
budzetu naszego powiatu istnieje coS takiego, zeby zrobiC doplaty do tych workow 
segregowanych, ktore sprzedaje Przedsiqbiorstwo Komunalne, zeby w jakiS sposob 
dolozyc siq do mieszkancow czy jakqi pewnq partiq sfinansowad, zeby pokazac 
ludziom, ze mozna segregowad Smieci. 
p. Danuta Tyda - Radna 
Marn interpelacjq odnoinie zmiany rozkladu jazdy obowiqzujqcq od 14.12.2008 r. 
Mieszkaricy Zalna i Piastoszyna znow sa, pozbawieni pociqgu rannego do Bydgoszczy. 
W nowym rozkladzie jazdy ma nastqpid nastqpujqca niekorzystna zmiana. Brak 
rannego pociqgu do Bydgoszczy. Dotychczasowy odjazd z Chojnic o godz. 4.17 i 
przyjazd do Bydgoszcz Gl. o godz. 6.10. Pociqgiem tyrn dojezdzajq mieszkancy 
Piastoszyna, Zalna, a takze Chojnic do pracy w Bydgoszczy, ponadto pociqg ten 
skomunikowany jest z pociqgami do Torunia i Warszawy. W zamian tego ma kursowad 
pociqg odjezdzajqcy z Chojnic o godz. 5.20 i przyjezdzajqcy do Bydgoszczy o godz. 
7.05 (pracq rozpoczyna siq w wiqkszoSci zakladow pracy o godz. 7.00, jest to wiqc zbyt 
pozna pora przyjazdu tego pociqgu do Bydgoszczy - w tym przypadku nie ma zadnej 
alternatywy dojazdu, poniewaz jest to pierwszy pociqg w dobie). 

Ad. 6. 
Do projektu uchwaty w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 r., glos 
zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Uchwala budzetowa zawiera przede wszystkim otrzymane dotacje od Wojewody w 
kwocie 125 440 zl oraz nagrody z kuratorium oiwiaty dla nauczycieli w kwocie 
15 904,80zl. tqcznie dochody i wydatki zwiqkszajq sic o kwotq 141 344,94 zl. Ponad to 
w dochodach i wydatkach dokonuje siq przeniesienia z dziah 852 do dziah 853 w 
wyniku podpisania umowy programu dotyczqcego Kapitalu Ludzkiego Aktywizacja 
zawodowa i zmniejszenie marginalizacji mieszkancow powiatu tucholskiego w kwocie 
52 214,4 zl. W prawidlowym dziale i rozdziale dotyczqcym tego programu w wyniku 
podpisania umowy realizowane bqdq w dalszej czqSci Srodki dotyczqce tego programu. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczsrcy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki jednomyilnie 5 glosami za zaopiniowala pozytywnie 
projekt uchwaly w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 r. 

Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zmian budietu Powiatu Tucholskiego na 2008 rok, ktory zostal przyj~ty 
16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XIX115612008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 



Ad. 7. 
Do projektu uchwaty w sprawie zmiany uchwaty nr XII/109/2007 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. dotyczqcej okreSlenia zadan i wysokoici 
srodkow finansowych z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacje spolecznq osob niepelnosprawnych 
glos zabrali: 

p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Przedstawiona uchwala dotyczy podzialu dodatkowych Srodkow w wysokoSci 187 842 
zl, ktore zostajq podzielone na zadania dotyczqce rehabilitacji spolecznej, na 
dofinansowanie likwidacji barier architektonicznych oraz dofinansowanie zaopatrzenia 
w sprzqt rehabilitacyjny. 
p. Zbinniew Grugel - Wiceprzewodniczacy Radv 
Komisja Finansow i Gospodarki jednomySlnie 6 glosami za zaopiniowala pozytywnie 
projekt omawianej uchwaty w sprawie zmiany uchwaty nr XII/109/2007 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. dotyczqcej okreslenia zadan i wysokoici 
Srodkow finansowych z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacje spolecznq osob niepelnosprawnych 
p. Andrzei Myszkowski - Radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia rowniez pozytywnie zaopiniowala projekt 
zmian dotyczqcy ch PFRON-u. 

Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr X11110912007 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 27 
grudnia 2007 r. dotyczqcej okreslenia zadari i wysokosci Srodkow finansowych z 
Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob Niepelnosprawnych na zatrudnienie i 
rehabilitacje spolecznq osob niepelnosprawnych, ktory zostal przyjqty 16 glosami za, przy 
braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XIW15712008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 7a. 
Do projektu uchwaty w sprawie zmiany uchwaty nr XII/96/2007 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. w sprawie uchwalenia planu pracy Rady 
Powiatu na rok 2008 r. nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr 
X1119612007 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. w sprawie uchwalenia 
planu pracy Rady Powiatu na rok 2008 r., ktory zostal przyjqty 16 glosami za, przy braku 
glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XIW15812008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 8. 
Udzielono nastqpujqcych odpowiedzi na zapytania i interpelacje: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
WiqkszoSC z interpelacji dotyczy zadan drogowych. Nie wiem czy na wszystkie bedq 
m6gl odpowiedzieC na biezqco. Natomiast na pewno zostanq przekazane one do ZDP. 
Z tego co wiem odpowiadajqc na interpelacjq pani Krystyny Koczwara na drodze 
gruntowej Bladowo i ~ a l n o  Dworzec bedq prowadzone wkrotce prace zwiqzane z 



czqiciowym przynajmniej utwardzeniem. Potwierdzamy tez. ze to dotyczy wszystkich 
drog gruntowych, ktore nie byly jakoS bardziej utrwalone. ze po deszczach przy 
poruszajqcych siq tam ciqgnikach, ruchu ciqzkim, faktycznie nastepuje dosyt duze 
zniszczenie. trudno je odtwarzac. Ta droga bqdzie, z tego co wiem, przed zimq jeszcze 
remontowana. Wystqpimy tez z odpowiednimi pismami do zarzqdcow drog 
wojew6dzkich w tych sytuacjach, ktore nas bezpoSrednio nie dotyczq: chodzi o 
Bladowo i inne wystvienia do Zarzqdu Drog Wojewodzkich. Jezeli chodzi o boisko 
pilkarskie to faktycznie bylo by wskazane, zeby samorzqd gminny je przejql. Mozemy 
ewentualnie przekazac, ze byly takie postulaty i gmina pewnie wystqpi do kurii 
biskupiej. 
Czesc zadan jest drogowych i trudno siq odnieid do nich. Segregacja Smieci to jest 
bardzo roznie w roznych gminach naszego powiatu rozwiqzywane. Tez musimy to 
blizej rozpoznat. Faktem jest, ze ta segregacja u irodla musi nastqpowat i bedzie. To 
jest jeden z wymogow, zeby to siq odbywalo. Jezeli bySmy wspierali zakup workow to 
trzeba by bylo tez odnieSC do wszystkich samorzqd6w gminnych nie tylko do jednej. 
Takze ewentualnie pod tym kqtem. Tez zwrocimy uwagq na te niedoskonaloSci jezeli 
chodzi o rozklad jazdy Arrivy tu interpelacja pani Danuty Tyda. Najbardziej tutaj 
oburzajqce jest to, ze dzieci, ktore czekaty na autobus do szkoly nie zostaly zabrane. 
Pozostaly na przystanku. Wystqpimy na pewno tez do PKS, zeby taka sytuacja nie 
miala drugi raz miejsca. Natomiast z tego co czytalem doniesienia prasowe, to podobna 
sytuacja byla w Bysiawiu, to tez siq tam zdarza. 

Ad. 9. 
Wnioski i oswiadczenia radnych: 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Chcialbym zlozyd do Zarzqdu wniosek o udostqpnienie w caloSci treSci porozumienia 
zawartego, jezeli takowe zostalo zawarte, bo nie mam wiedzy do konca na ten temat, 
porozumienia zawartego z Ministrem ~rodowiska na temat przekazania szkoly leSnej do 
wlainie tego ministra. 
p. Wojciech Kocinski - Radny 
Zapornnialem zlozyd tq interpelacjq. Chcialem zapytad czy juz jest umowa najmu, czy 
propozycja umowy najmu obiektow szkoly leSnej. Nie wiem czy to polqczyc wspolnie. 
Pan Lukaszewicz tutaj zlozyl o porozumienie, ale lqcznie z zalqcznikami? W caloSci 
czyli chodzi ci tutaj rowniez o te zalqczniki wynajmu obiektow i uzyczenia? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Na gorqco odpowiadajqc to ten tekst porozumienia zostal przekazany tej czqSci 
radnych. ktora akurat miala czas i skorzystala z zaproszenia. Jest dostqpny juz w tej 
chwili. Natomiast jezeli chodzi o samq treic umowy najmu ona jest przygotowywana. 
Jest w trakcie. Otrzymalismy pro-jekt. Odpowiedzielismy z naszymi uwagami. Czekamy 
na odpowiedz strony. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Akurat takiego zaproszenia nie dostalem. Takze tutaj widzq zdziwienie na ustach 
niektorych radnych. Niestety ja takiego zaproszenia i zawiadomienia nie dostalem. 
Wiem, ze takie spotkanie siq odbylo natomiast na to spotkanie nie zostalem zaproszony. 
Takze dlatego zalezy mi na tym. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Zaproszone zostaly faktycznie tylko komisje oswiaty i finansow. Radni z tych komisji 
otrzymali te materialy. Sam tekst porozumienia jest gotowy, jest mozliwy do 



otrzymania. Natomiast jezeli chodzi o samq umowq najmu czekamy tez na odpowiedz i 
on jest w trakcie oceny przez Dyrekcjq Lasow Panstwowych. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Jeszcze moze woli uzupelnienia prosilbym, zeby wtedy juz caloSC jak kolega tu mowil 
juz po uzgodnieniu myilq, ze nie pozniej niz do nastqpnej sesji bqdzie to wykonalne 
tak, zebyimy mogli na nastqpnej sesji podyskutowaC bo w tej chwili nie mamy podstaw 
i materialow, zeby na ten temat dyskutowaC. Takze jeSli mozna to bardzo bym prosil, 
zeby do wszystkich, ktorzy nie dostali ewentualnie, albo dostali nie w caloici zeby ten 
tekst jednak dotarl. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
Jak dobrze zrozumialem do materialow na kolejnq sesjq Zarzqd powinien dolqczyc 
wszystkie informacje, ktore na dzien wyslania bqdq dostqpne? Czy ktoi z Panstwa 
chcialby w tym punkcie jeszcze zabraC glos. Nie widzq. Zatem chcialbym Panstwa 
Radnych powiadomiC, ze wplynqly na moje rqce podziqkowania ,,w imieniu Rady i 
Zarzqdu Powiatu Strzeleckiego pragniemy serdecznie podziqkowaC za udzielonq 
pomoc w usuwaniu szkod powstalych po przejiciu huraganu. zywiol trqby powietrznej 
dotknql mieszkancow Powiatu Strzeleckiego, zabierajqc ze sobq niejednokrotnie 
dorobek calego zycia. Chociaz koszmar wydarzen 15 sierpnia jeszcze dhgo pozostanie 
zywy w naszej pamiqci to z pewnoiciq przyCmiewa go glqboki humanitaryzm 
podjqtych przez Was dzialan. Krzepiqcy i napawajqcy optymizmem jest fakt, iz nie 
pozostaliicie obojqtni na ludzkq krzywdq i bez wahania pospieszyliicie z pomocq. 
Jesteimy niezmiernie wdziqczni za okazanq solidarnoiC w nieszczqsciu i 
zaangazowanie, ktore zashguje na najwyzsze uznanie. Liczymy, ze lqczqce nas wiqzi 
sprawdzone w chwilach ciqzkiej proby, bqdq nadal wzmacniane. Z wyrazami szacunku 
i uznania Przewodniczqcy Rady, Pan Starosta i Pan Wicestarosta, Strzelce Opolskie 
pazdziernik 2008r." Nastqpne pismo pozwolilem sobie skserowaC i macie Panstwo. To 
jest list pani Teresy Hoffmann. List by1 do Panstwa Radnych. MySlq, ze panstwo 
przeczytaliicie i tq drogq przekazujq do Panstwa informacjq. I juz ostatni to jest moj 
ape1 do Panstwa Radnych jest czas przygotowywania budzetu na 2009 rok, proszq 
bardzo Panstwa Radnych, to jest taki najwlaiciwszy czas, azeby wszelkie propozycje 
czy zamiary w trybie okreilonym odpowiednimi przepisami zglaszaC do Zarzqdu 
Powiatu.Zgodnie z tymi przepisami do 15 listopada projekt budzetu powinien splynqC 
na rqce Przewodniczqcego i za moim poirednictwem do wszystkich Panstwa. Jeszcze 
troche czasu jest. 

Wiqcej glosow nie bylo i Przewodniczqcy zamknql ten punkt obrad. 

Ad. 10. 
W zwiqzku z wyczerpaniem porzqdku obrad Przewodniczqcy zarnknql obrady XIX sesji 
Rady Powiatu Tucholskiego. 

Na tym protokol zakonczono. 

~rotoJbbw$a: 

Kat fna  P czynska 




